
Imponująca kwota w budżecie – ponad 90 milionów zło-
tych – to wygląda optymistyczne, nawet jak na dzisiejsze 
skomplikowane czasy. Wedle radnych rządzących, to ambit-
ny i twórczy budżet, mniej już optymistycznie brzmi jego 
ocena wiceburmistrza Skibińskiego. Bo to nie jest budżet 
marzeń, zgoda.

Pewne wątpliwości budzą także prognozy budżetowe, mię-
dzy innymi dotyczące przychodów ze sprzedaży miejskich 
gruntów. Większość z nich jest nieuzbrojona więc trudna do 
sprzedaży, może warto zainwestować w nie, by potem uzyskać 
lepszą cenę. To się może opłacić. Nie cieszy także rosnący 

dług, na dziś to: 13 792 000 tysiące złotych, ale będzie prawdo-
podobnie więcej. Klasyka, jak co rok. Za budżetem Radzion-
kowa na 2021 rok głosowało 11 radnych, 3 wstrzymało się 
od głosu.
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Zapraszamy na str. 20

Jak już zapewne wiecie, nasza restauracja znów nie może gościć 
Was „na miejscu”. Jeszcze nie pozbieraliśmy się po marcowych ob-
ostrzeniach a dostaliśmy kolejny cios. Ale się nie poddajemy! Damy 
radę! Postanowiliśmy serwować Państwu dania na wynos. Wystarczy 
zadzwonić: 32/289-49-42 lub 605-344-605, zamówić i odebrać posi-
łek w restauracji „Figaro”. Szykujemy również dla Państwa możliwość 
dowozu gotowych dań, ale, musimy jeszcze chwilkę poczekać. Już nie-
bawem. Zapraszamy codziennie (prócz poniedziałku) od 13 do 20–tej!

Jurorzy z trzech krajów ocenili konkursowe wiersze
Ogólnopolski Konkurs Poetycki im. Sługi Boże-
go o. Ludwika Wrodarczyka OMI wydał owoce! 
Do Radzionkowa napłynęły wiersze nadesłane przez dzieci i mło-
dzież z całej Polski. Wydarzenie odbiło się szerokim echem w ogól-
nopolskich mediach i zyskało wsparcie licznych sponsorów. 

NIE DAJMY SIĘ WIRUSOWI!
Covid nie odpuszcza, nasze życie powszednieje w jego 
rytmie; w rytmie nakazów, zakazów, chorób, śmierci, 

radości. Zaczynamy się szczepić, raczej warto…

SNY O BASENIE, 
CZYLI CHCIEĆ, CZY MÓC…

Ten basen nam się należy – rzekł podczas grudniowej sesji, 
podczas której przyjmowano budżet miasta na 2021 rok – Ste-
fan Hajda – przewodniczący rady miasta, wpływowy działacz 
Inicjatywy Mieszkańców Radzionkowa – komitetu wyborcze-
go, który od 15 lat włada Radzionkowem. I właściwie można 
by na tym zakończyć debatę, bo waga tego oświadczenia jest 
tak donośna jakby pan przewodniczący orzekł, iż należy się 
nam dostęp do morza…

BUDŻET JAK BUDŻET, KWOTA IMPONUJĄCA, 
ALE TO NIE WSZYSTKO…
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UCHWAŁA NR XXIV/255/2020 RADY MIASTA RADZION-
KÓW z dnia 29 grudnia 2020 r. w sprawie uchwały budżetowej 
miasta Radzionków na rok 2021 Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 
4, pkt 9 lit. d, art. 51 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o sa-
morządzie gminnym (Dz. U. z 2020 r., poz. 713 ze zm.) oraz art. 
211 ust.1-5, art. 212 ust.1-2, art. 214 pkt 1, art. 215 ust.1-2, art. 
216 ust.1-2, art. 217 ust. 1, art. 218, art. 221, art. 222 ust. 1-3, 
art. 235 ust. 1-3, art. 236 ust. 1-4, art. 237 ust.1-2, art. 258 ust.1, 
art. 264 ust. 3 i ust. 4 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009r. o finan-
sach publicznych (Dz. U. z 2019 r., poz. 869 ze zm.) Rada Miasta 
Radzionków uchwala, co następuje: 

§ 1. Ustala się dochody budżetu miasta w  wysokości 
90.343.930,51 zł, z tego: 1) dochody bieżące w kwocie 83.883.953,81 
zł, 2) dochody majątkowe w kwocie 6.459.976,70 zł, zgodnie z za-
łącznikiem nr 1. 

§ 2. Ustala się wydatki budżetu miasta w wysokości 93.159.549,18 
zł, z tego: 1) wydatki bieżące w kwocie 82.958.642,18 zł, 2) wydatki 
majątkowe w kwocie 10.200.907,00 zł, zgodnie z załącznikiem nr 2. 

§ 3. 1. Ustala się deficyt budżetu miasta na kwotę 2.815.618,67 
zł, który zostanie pokryty przychodami z  tytułu zaciągnięte-
go kredytu. 2. Ustala się przychody budżetu miasta w wysokości 
5.223.310,67 zł oraz rozchody w wysokości 2.407.692,00 zł, zgod-
nie z załącznikiem nr 3. 

§ 4. W  budżecie tworzy się rezerwę ogólną w  wysokości 
293.900,00 zł oraz rezerwę celową zgodnie z ustawą o zarządzaniu 
kryzysowym w kwocie 236.100,00 zł. (…) 

§ 6. 1. Ustala się dochody w kwocie 370.000,00 zł z tytułu wyda-
wania zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych, zgodnie z za-
łącznikiem nr 10. 2. Ustala się wydatki w kwocie 313.800,00 zł na 
przeciwdziałanie alkoholizmowi oraz wydatki w kwocie 56.200,00 
zł na zwalczanie narkomanii zgodnie z gminnym programem pro-
filaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz gminnym 
programem przeciwdziałania narkomanii, zgodnie z załącznikiem 
nr 10 

§ 7. Ustala się dochody z tytułu opłat za gospodarowanie odpa-
dami komunalnymi w kwocie 4.655.036,00 zł oraz wydatki związa-
ne z funkcjonowaniem systemu gospodarowania odpadami komu-
nalnymi w kwocie 4.655.036,00 zł, zgodnie z załącznikiem nr 11. 

§ 8. Ustala się dochody w  kwocie 100.000,00 zł oraz wydatki 
w kwocie 261.821,00 zł, związane z  realizacją zadań określonych 
ustawą Prawo ochrony środowiska, zgodnie z załącznikiem nr 12. 

§ 9. Ustala się wydatki w kwocie 1.297.389,68 zł związane z prze-
ciwdziałaniem covid – 19 finansowane z Rządowego Funduszu In-
westycji Lokalnych, zgodnie z załącznikiem nr 13. § 10. Ustala się 
dotacje udzielane z budżetu miasta na kwotę 6.251.527,00 zł (…)

xxx
To oficjalne dane, które nie muszą być oczywiste, które zmie-

nią się w końcu roku, po kolejnych zmianach w budżecie w trakcie 
pracy samorządu. Imponująca kwota ponad 90 milionów złotych, 
to optymistyczne, biorąc nawet pod uwagę inflację. Sięgamy pa-
mięcią, pierwszy budżet po odzyskaniu samodzielności to 21 mi-
lionów złotych, następny bodaj 25 milionów, burmistrz Jochlik 
pewnie nas poprawi, ale tak to mniej więcej wyglądało. Dziś mamy 
inny czas i inne pieniądze. Problem leży w tym, jak je wykorzystać, 
i czasy i pieniądze...

Jak zwykle w takiej debacie „wskakuje” problem zadłużenia mia-
sta. Dług miasta rośnie, i może jeszcze wzrosnąć. Nie grozi nam 
paraliż, ale warto się zastanowić… Prosty rachunek przedstawił 

radny Pietryga; planowany dług to 13 792 000 tysiące złotych, gdy-
by jednak miasto chciało z własnych środków finansować budowę 
krytego basenu, to zadłużenie sięgnie 17 292 000 zł, a w 2023 roku, 
czyżby wyborczym? – gdy inwestycja miałaby być ukończona prze-
kroczy 18 000 000 zł. To też jeszcze nie dramat, ale jednak mamy 
do czynienia z procesem postępującego długu. Byleby nie zabrakło 
środków na zaspokajanie podstawowych naszych potrzeb, temu 
organizm miasta winien służyć przede wszystkim.

Wedle radnych rządzących, to ambitny i twórczy budżet, mniej 
już optymistycznie brzmi jego ocena wiceburmistrza Skibińskiego. 
Bo to nie jest budżet marzeń, zgoda.

Pewne wątpliwości budzą także prognozy budżetowe, między 
innymi dotyczące przychodów ze sprzedaży miejskich gruntów. 
Większość z  nich jest nieuzbrojona więc trudna do sprzedaży, 
może warto zainwestować w nie, by potem uzyskać lepszą cenę. To 
się może opłacić.

Jedno jest pewne, nie można wszelkich potencjalnych niepo-
wodzeń motywować covidem, owszem, nie jest to normalny rytm 
także gospodarki lokalnej; nie ma jednocześnie widoków na dobrą 
współpracę rządu z  samorządami, choć odnotujemy zwiększenie 
o 80 000 złotych dotacji na edukację. To problem systemowy. I po-
lityczny; „Dziennik Gazeta Prawna” przytacza wnioski z  analizy 
profesorów Pawła Świaniewicza i Jarosława Flisa. Eksperci spraw-
dzili w skali kraju, gdzie skierowano w ramach drugiego naboru 
RFIL ponad 4 mld zł dotacji dla 1,2 tys. gmin. Według ich badań 
w  gminach zarządzanych przez włodarzy związanych z  PO, PSL 
lub Lewicą średnia dotacja na głowę mieszkańca wyniosła 25,4 zł. 
Tam, gdzie rządzą liderzy z  bloku niezwiązanego z  żadną krajo-
wą partią polityczną, ale w drodze do władzy pokonali konkuren-
ta partii rządzącej, dofinansowanie per capita wyniosło ok. 60 zł. 
Z kolei w gminach z włodarzami „neutralnymi” (zaliczono do niej 
tych, którzy startowali z lokalnych komitetów bez poparcia partii 
ogólnopolskich i nie mieli konkurenta z partii rządzącej) na miesz-
kańca przypadło ok. 134,5 zł. „Wszystkich jednak deklasują gminy, 
gdzie dominuje PiS: tam kwota dofinansowania z RFIL to aż 253 
zł na głowę” – czytamy w „DGP”. Dziennik cytuje Centrum Infor-
macyjne Rządu, które informuje, że rząd dąży do zrównoważonego 
rozwoju każdego regionu Polski, dlatego tak ważne są inwestycje 
realizowane zarówno w miastach, jak i małych miasteczkach.

Za budżetem Radzionkowa na 2021 rok głosowało 11 rad-
nych, 3 wstrzymało się od głosu… Red.

PS. Bardzo interesującym wydaje się dokument towarzyszący 
materiałom omawiającym budżet tegoroczny, a rozliczający – z za-
wartych przez urząd miasta cywilnoprawnych umów zewnętrz-
nych. Będziemy do tego zasobu wiedzy wracać… 

Ani ambitny, ani niezwyczajny…

BUDŻET 2021’
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W tej dziedzinie pojawiły się jeszcze inne sprawy, do których 
mamy stosunek dwojaki. Nie raz sugerowaliśmy, iż samorządy 
nie powinny wydawać swoich gazet, z wielu powodów, z których 
na czoło wybijają się kwestie środków publicznych, posiadanie 
przez samo rady innych kanałów informujących mieszkańców, 
wreszcie najczęstsza” dworskość” tych gazetek, w których pano-
wali zwykle wójtowie, burmistrzowie i prezydencji będący aktu-
alnie przy władzy. 

W  ten sposób opłaca-
ło się polityczny marke-
ting władców za pieniądze 
mieszkańców nieczęsto 
zaspokajając nie zawsze 
uzasadnione ich ambicyj-
ki, szczególnie w  okresie 
przedwyborczym. 

Politycy partii rządzą-
cej, przede wszystkim po-
słanka Joanna Lichocka 
zgłasza projekt systemowej 
likwidacji gazetek i  samo-
rządowych biuletynów in-
formacyjnych. Niby więc 
słusznie, ale w  kontekście 
opisywanego przez nas fak-
tu przejęcia przez Orlen, 

5G W RADZIONKOWIE?
W ubiegłym roku Starostwo Powiatowe wydało dwie decyzje 

na budowę urządzeń telefonii komórkowej 5G w Radzionkowie tj.: 
1. Budowę wieży antenowej o wysokości 54m na działce obok 

Wtórmetu na której zawisną anteny emitujące pola elektromagne-
tyczne o częstotliwości od 800 do 2600 MHz. 

2. Budowę stacji bazowej na dachu budynku przy ul. Artura 
1A emitującą pola elektromagnetyczne o częstotliwości od 800 do 
2100 MHz. 

Obecnie w mediach trwa ożywiona dyskusja, dotycząca sta-
cji bazowych sieci 5G. Najczęściej poruszanym tematem jest od-
działywanie stacji i nadajników na ludzki organizm. Zdaniem 
niektórych, coraz większe zagęszczenie „anten” może prowa-
dzić do wzrostu PEM, a co za tym idzie, negatywnego wpływu 
na nasze zdrowie, a nawet życie. Inni twierdzą, że jest dokład-
nie odwrotnie. Nie wiem kto ma rację, niech się wypowiadają 
fachowcy. Jednak dobrze by było żeby mieszkańcy wiedzieli, że 
sieć 5G powstaje w Radzionkowie. 

Duże zainteresowanie budzi również nowo wybudowany maszt 
na terenie PKP przy ul. Sobieskiego i Anieli Krzywoń. Wg PKP, nie 
jest to jednak maszt 5G, będzie on służył wyłącznie na potrzeby 
prowadzenia ruchu kolejowego. Brak jest możliwości jego komer-
cyjnego zagospodarowania. 

Ryszard Lis

Od kilkunastu lat, w ramach współpracy urzędu miasta, samorządu 
z organizacjami pozarządowymi, konsekwentnie zgłaszamy swoją go-
towość do owej współpracy. 12 lat – bezskutecznie. Dopiero w zeszłym 
roku otrzymaliśmy pewną kompensacyjną dotację na dodatkową pu-
blikację dotyczącą 150 – lecia kopani Radzionków.

Powiedział radny Tobor słowo o  naszych zasługach, dziękujemy, 
robimy tylko to, co powinniśmy zgodnie z naszymi – RTSK – zada-
niami statutowymi, dbamy o pamięć, tradycje, przyglądamy się teraź-
niejszości, czasem widzimy ją inaczej niż władza, władzy patrzymy na 
ręce – jak wydaje nasze, publiczne pieniądze. Czegóż więcej można 
oczekiwać od gazety, od mediów, choć współczesność mówi nam co 
innego; niestety, media są nie dość, że merkantylne, to nie zbrodnia, to 
jeszcze jednak ewidentnie podzielone a podział ten przechodzi nieste-

ty przez różnice polityczne. Nawet nie światopoglądowe, ale wybitnie 
politycznie, partyjne.

Od polityki raczej stronimy, owszem samorządność i jej mechani-
zmy bardzo nas interesują i bez wątpienia należy nas sytuować wśród 
mocno zaangażowanych gazet w lokalne życie publiczne i jak niepod-
ległości broniącej idei i praktyki samorządności oraz postaw obywa-
telskich. Spory ideologiczne nas nie interesują, zresztą treści publiko-
wane w GR same mówią za siebie… A to, że władza nas nie kocha? 
No cóż, niestety widzi w nas przeciwników zamiast sprzymierzeńców 
w sprawie i sprzymierzeńcami pozostaniemy nie za pieniądze… Pew-
nie, że czasem mylimy się, nie wstyd do tego się przyznać, megalo-
maństwem byłoby zaś uważać się za nieomylnego. Że nasza ocena jest 
za surowa, czasem lepiej temat przerysować, niż udać, iż nie istnieje…

Oczywiście, iż nie mamy łatwo, przychody mamy wątłe, rynek re-
klam w Radzionkowie nie jest rozległy, czasy trudne. Aby sprawniej 
docierać do ludzi zrezygnowaliśmy nawet ze sprzedaży nakładu GR 
i mamy satysfakcję, iż Głos Radzionkowski znika w mig ze sklepowych 
lad, bo zwykle tam naszą gazetę można znaleźć. 

Panu radnemu Toborowi dziękując za próbę wsparcia chcieliśmy 
tylko wyjaśnić, iż nie istnieją żadne „prywatne animozje” między re-
dakcją a panem burmistrzem. Przynajmniej z naszej strony. Nie ma 
prywatnych związków ani zawodowych animozji; o  sprawach pry-
watnych ani nie piszemy, ani nie myślimy, od tego są gazety mające 
właśnie taki charakter. Mamy prawo do recenzji poczynań władzy nie 
oceniając człowieka, to nie mieści się w naszych standardach… red.  

CHYBA NIE 
MA DOBREGO 
ROZWIĄZANIA

GŁOS ZA 
„GŁOSEM”

Bardzo interesujący, choć są istotniejsze, temat pod-
czas sesji budżetowej zgłosił Wojciech Tobor, radny 
niezależny. Otóż upomniał się, bez naszej wiedzy ale 
z  naszą aprobatą o  wsparcie …”Głosu Radzionkow-
skiego”. Skoro dość sporo pieniędzy wydaje się na 
wspieranie – umieszczanie ogłoszeń i  komunikatów 
w okolicznych gazetach, to dziwne wydaje się zupełne 
pomijanie w tej kwestii naszej gazety, w końcu wyda-
wanej w naszym mieście.

spółki państwowej, więc i partyjnej, niestety – 20 z 24 działających 
w Polsce lokalnych dzienników i ponad 120 lokalnych tygodników 
– sprawa gazet samorządów nabiera innych barw, bowiem w więk-
szości samorządów PiS nie ma większości, nie ma też „swych” gaze-
tek. To wydaje się znów działaniem stricte politycznym, lepiej, aby 
nie było żadnych, jeśli miałyby być „nie nasze”…

Wszelkie administracyjne „regulacje” mediów niezbyt dobrze 
pachną. Już bardziej liczylibyśmy na rozsądek samorządowców niż 
na „dekrety” polityków… Zapowiada się więc walka, która może 
przekształcić się w  bezproduktywną szarpaninę między rządem 
a samorządami, nic z tego dobrego wyniknąć nie może… 

red. 
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KOMUNIKAT UM
Informujemy, że od 1 lutego ponownie będzie czynna kasa 

w Urzędzie Miasta. Mając na uwadze bezpieczeństwo sanitarne, 
osoby dokonujące wpłat, do budynku Urzędu Miasta wpuszcza-
ne będą pojedynczo. W miarę możliwości prosimy o dokonywa-
nie płatności bezgotówkowych (karta) i równocześnie zachęca-
my Państwa do korzystania z przelewów elektronicznych.

Nasze liceum przejęto od powiatu w czasie, gdy ów zajmował 
się redukcją swych zadań oświatowych ze względów i  demogra-
ficznych i  ekonomicznych. To prawda, iż przejęcie przez naszą 
gminę obowiązków spoczywających na powiecie uratowało naszą 
szkołę. Były bowiem plany likwidacji i zagospodarowania budyn-
ku… W sumie, powiat odetchnął, bo pozbył się kosztownej szkoły, 
gmina w chwale wzięła sobie na barki jej prowadzenie, raczej ze 
względów sentymentalnych…

W 2018 roku miasto dołożyło do subwencji państwowej dla li-
ceum 450 tysięcy złotych, rok później już 630 tysięcy zł, nie bar-
dzo wiadomo jeszcze ile w zeszłym roku – ale pewnie nie mniej… 
Dużo to czy mało i  jak to liczyć? Ekonomia jest brutalna, choć 
przecież na edukacji nie trzeba zarabiać nie licząc komercyjnych 
– prywatnych szkół.

Pojawia się jednak i  inny aspekt sprawy – dla kogo? Dla kogo 
prowadzimy tę szkołę, skoro np. w I klasie na 19 uczniów tylko 5 
to mieszkańcy Radzionkowa? Zdecydowana większość uczniów to 
mieszkańcy okolicznych miast…

Wszystkie dzieci są nasze, jak dawniej się mawiało. To prawda, 
ale i tak rodzi się pytanie, radni nie są wolni od nich, przynajmniej 
racjonalnie myślący, czy ten stan rzeczy jest słuszny. Ewentualna li-
kwidacja liceum to temat, na przykład ten, iż nasze dzieci musiały-
by dojeżdżać do liceów w innych miastach. Ale tak się i tak dzieje, 
większość młodych ludzi i tak wybiera szkoły tarnogórskie, i myli 
się pan wiceburmistrz, iż trzeba byłoby po likwidacji dowozić je na 
koszt gminy… To nie jest obowiązek gminy, prosimy więc – bez 
demagogii a z kompetencją…

Pozostają jeszcze nauczyciele, dobrzy nauczyciele i inne miejsca 
pracy w szkole. Zżyci ze szkołą, oddani jej, dobrzy fachowcy. 

Samorząd ma więc problem, szczególnie w  tych trudnych cza-
sach…

xxx
Jest o czym rozmawiać, skoro dotacje na radzionkowską oświa-

tę ze skarbu państwa wynoszą rocznie ok. 14,3 miliona złotych, 
a wydatki nasze to – ok. 28 milionów złotych, w naszym przypad-

ku z  hipotetycznego 90 milionowego budżetu. Powiedzmy sobie 
szczerze, państwo „miga” się od swych obowiązków edukacyjnych 
przerzucając znaczący ich koszt na samorządy. To granda, to nie-
moralne wręcz. Tym bardziej potrzeba nam racjonalnego patrze-
nia…red. 

CZYŻBY WĄSKIE GARDŁO 
NA GÓRKĘ MIAŁOBY ZNIK-
NĄĆ? NIEWIARYGODNE, ALE 
WYDAJE SIĘ MOŻLIWE!
PKP Polskie Linie Kolejowe podpisały umowę na opraco-
wanie dokumentacji oraz przebudowę linii kolejowej nr 
131 na odcinku Chorzów Batory – Bytom – Nakło Śląskie. 
Na modernizację PKP PLK wyda ponad 1,2 mld zł. 
Prace będą obejmowały roboty torowe na odcinku linii kolejowej 
ale remonty stacji, wymieniona będzie sieć trakcyjna, przebudowa-
ne zostaną rozjazdy, wyremontowane i zbudowane na nowo wia-
dukty kolejowe, a także urządzenia sterowania ruchem.
W ramach tego zadania w Radzionkowie m.in. przebudowane będą 
wiadukty nad ulicami Kużaja oraz Zejera, powstanie przejście pod 
torami w rejonie ulicy Anieli Krzywoń. Przebudowane zostaną pe-
rony na stacji Radzionków, a także oraz Radzionków Rojca. Umo-
wa przewiduje również likwidację przejazdu kolejowego na ul. św. 
Wojciecha.
Więcej na ten temat napiszemy w następnym numerze „GR”. 

Liceum, ekonomia, czy sentyment… 
Powrócił temat radzionkowskiego liceum. Podczas grudniowej sesji rady miasta, rozmawiano na ten temat; 
kontekst oczywisty: trudny budżet na 2021 rok, szukanie oszczędności i optymalizacja kosztów przy uwzględ-
nieniu oczywistych racji… Problem podniósł radny Wojciech Tobor. 



6 Głos Radzionkowski

www.rtsk.pl

Wola posiadania basenu w  Radzionkowie ze strony rządzących jest 
ogromna, opozycja nieco studzi głowy, ale nikt, także my sensu tego nie 
negujemy. Co prawda wokół, w Bytomiu, Tarnowskich Górach są kryte 
pływalnie, nie daleko to od nas, czy nasze ambicje są adekwatne jednak 
do możliwości.

Temat basenu dla nas, mimo, iż autorstwo pomysłu przypisuje sobie 
dziś wielu, powstał w 2006 roku, kiedy to w kampanii wyborczej do samo-
rządu jeden z naszych rozmówców w „telefonie do redakcji” pomysł ten 
rzucił, jako alternatywę dla nośnego wtedy pomysłu – stadionu dla miasta, 
stadionu dla Ruchu Radzionków. Głos ten opublikowaliśmy i jak pamięta-
my spotkał się on z żywą reakcją czytelników „Głosu Radzionkowskiego”. 

Po latach basen powraca, czy za dwa – trzy lata pląsać będziemy we 
własnych wodach? To jest pytanie.

Wspomniany przewodniczący Hajda optując za basenem, wspominał cza-
sy, gdy pracując jeszcze w kopalni wracał do domu po szychcie jeszcze przed 
świtem, a na sztucznym boisku na Księżej Górze jeszcze, już grano w piłkę. To 
świadczyło wedle pana przewodniczącego o wielkim pędzie radzionkowian 
do sportu i rekreacji. W najlepszym roku na tym boisku uganiało się za piłką 
33 tysiące ludzi! To argument, ale co to ma do rzeczy z basenem? Ano to, iż ci, 
którzy dziś wątpią w sens posiadania basenu przez miasto błądzą.

To nie całkiem tak. Wobec tych 33 tysięcy na kasiężogórskim boisku 
radny Karol Pietryga bardzo przytomnie i  precyzyjnie stwierdził, iż na 
basenie winniśmy gościć rocznie ok. 90 tysięcy spragnionych wody ra-
dzionkowian, lub gości z innych miast. Wzbudziło to oświadczenie sporo 
zamieszania w gronie radnych Inicjatywy i wiceburmistrza Bernarda Ski-
bińskiego. Tymczasem radny Pietryga ze stoickich spokojem, w oparciu 
o  pisane dokumenty dowodził: skoro w  planach ekonomicznych opra-
cowanych przez dyrektora radzionkowskiego MOSiR-u widnieje suma – 
1 150 000 zł rocznego przychodu, przy kosztach – 1 450 000 zł, to biorąc 
pod uwagę cenę wejścia na basen – ok. 12 zł, owe 90 tysięcy pływających 
staje się matematycznym faktem. Trzeba tylko dokumenty czytać…

To już nieważne, iż mało realna wydaje się możliwość takiego „obło-
żenia” basenu, to, iż z góry zakłada się deficyt w utrzymaniu obiektu, to, 
że kultura fizyczna i rekreacja nie zawsze musi się bilansować, ważne to, 
iż wpierw trzeba jednak realistycznie myśleć. Radny Pietryga nie negując 
sensu posiadania przez nas basenu obnażył tylko stronę materialną przed-
sięwzięcia, a z kolei radna Aneta Niedźwiecka delikatnie zwróciła uwagę 
na czas – czy to jest dobry czas, w tych trudnych dla wszystkich chwilach, 
także dla samorządu, by kusić się na takie zadania. Może czas, może nie?

Spore wątpliwości budzi także sposób finansowania tej inwestycji. 
Basen ma kosztować ok. 11 milionów złotych. Na razie nie ma możli-
wości zewnętrznej pomocy. Jest jakaś szansa z budżetowych możliwości 
państwa, wątpimy, po raz trzeci będziemy występować o pomoc, nie ma 
żadnej szansy na pozyskanie środków unijnych, co uczciwie przyznał wi-
ceburmistrz Skibiński. Tak więc, wszystko wskazuje na to, iż cały ciężar 
budowy spadnie na gminę. Wydaje nam się to ryzykowne nawet, gdy roz-
bić te koszty na kolejne lata – trzy? To więc dylemat – chcieć, czy mieć? 
Ambicje słuszne, możliwości, co najmniej dyskusyjne… red.  

Na wszystko omalże mamy kasę, a tego problemu nie możemy 
się od 25 lat pozbyć, bo wciąż jest coś bardziej istotnego. Coś tam 
od czasu do czasu wymieniamy w sieci, nowe ulice muszą już mieć 
nowoczesną sieć, ale problem nie znika, znika – woda. To jest pro-
blem i ekonomiczny i cywilizacyjny, władze wreszcie muszą to jed-
nak zrozumieć, iż nie można żyć tylko od awarii do awarii…

Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej w  Radzionko-
wie, ważna instytucja, Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunal-
nej Sp. z o.o. z siedzibą w Radzionkowie przy ul. Kużaja 17 jest 
miejską jednostką organizacyjną, powstałą w wyniku likwidacji 
Zakładu Gospodarki Komunalnej w Radzionkowie celem prze-
kształcenia w spółkę ze 100% udziałem Gminy Radzionków na 
podstawie Uchwały Nr XI/90/2015 Rady Miasta Radzionków 
z dnia 25 czerwca 2015 roku. Działalność zakładu:
1. pobór, uzdatnianie i dostarczanie wody,
2. odprowadzanie i oczyszczanie ścieków,
3. działalność usługowa związana z gospodarką odpadami,
4. działalność usługowa związana z zagospodarowaniem terenów 
zielonych,
5. zbieranie odpadów,

6. sprzątanie,
7. wykonywanie wykopów i wierceń geologiczno-inżynierskich,
8. wykonywanie instalacji wodno-kanalizacyjnych, cieplnych, ga-
zowych i klimatyzacyjnych,
9. roboty budowlane

To z oficjalnej strony firmy. Firma działa w miarę prężnie, w ze-
szłym roku oddała nawet miastu nadwyżkę finansową w  formie 
dywidendy. Budżet miasta został wzbogacony, a nie lepiej byłoby 
te pieniądze przeznaczyć na inwestycje wodne, byśmy wszyscy na 
tym skorzystali? 

PGK ma się więc nieźle, wiceburmistrz Skibiński mówi nawet, 
iż ma możliwość, PBK oczywiście, prowadzić działalność komer-
cyjną – zarabiać, i  to robi. Ale dlaczego nie ma tej możliwości 
działania poza granicami miasta? Zarabiałoby więcej bez szkody 
dla Radzionkowa, dlaczego się ją ogranicza? Notabene, śmieciami 
także mogłaby się zająć, trzeba tylko przeliczyć nakłady i zyski, po 
prostu. Podczas sesji rady miasta wiceburmistrz przyznał, iż pewne 
symulacje władze spółki zrobiły, tylko nie są znane panu wicebur-
mistrzowi. To bardzo interesujące. 

Red. 

SNY O BASENIE, CZYLI CHCIEĆ, CZY MÓC…
Ten basen nam się należy – rzekł podczas grudniowej sesji, podczas której przyjmowano budżet miasta na 2021 rok – Stefan Haj-
da – przewodniczący rady miasta, wpływowy działacz Inicjatywy Mieszkańców Radzionkowa – komitetu wyborczego, który od 15 
lat włada Radzionkowem. I właściwie można by na tym zakończyć debatę, bo waga tego oświadczenia jest tak donośna jakby pan 
przewodniczący orzekł, iż należy się nam dostęp do morza…

Panta rei, szczególnie woda
Nadal mamy w mieście „nieuregulowany stosunek do wody”. Od iluż już to lat piszemy o tym, przecież wszyscy 
już wiedzą doskonale, a w szczególności zrządzający miastem, iż wciąż mamy kłopot. Kłopot z tym, że prawie 1/3 
wody, którą kupujemy z Górnośląskiego Przedsiębiorstwa Wodociągów, i za którą płacimy, użyźnia glebę a nie 
idzie na nasze codzienne potrzeby. 
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Formularze zgłoszeniowe do drugiego cyklu programu złożyło 
100 podmiotów, a najliczniej reprezentowane były województwa: 
śląskie, mazowieckie, dolnośląskie oraz małopolskie. Do dalszego 
etapu – uzupełniania danych – PZPN zakwalifikował 98 z  nich: 
o  gwiazdkę złotą ubiegało się wówczas 9 szkółek, o  srebrną 19, 
a o brązową 70.

Najbardziej wymagający dla szkółek okazał się etap obejmujący re-
jestrację członków sztabów szkoleniowych i zawodników, tworzenie 
drużyn, przypisywanie obiektów oraz tworzenie harmonogramów. 
Po jego zakończeniu w grze o certyfikaty pozostały 62 podmioty. 

Ostateczną decyzję odnośnie wyników wizyt wstępnych i mo-
nitorujących, a  co za tym idzie również nadania certyfikatu, po-
dejmowała Komisja Weryfikacyjna ds. Certyfikacji. Warunkiem 
przyznania odznaczenia były pozytywne oceny z obu wizyt.

Ostatecznie całą, rozpoczętą 1 października br. procedurę re-
krutacji do programu z  sukcesem przeszło 36 podmiotów – 5 

uzyskało certyfikat na poziomie złotym, 11 na srebrnym, a 20 na 
brązowym.

 W tym gronie znalazł się nasz radzionkowski UKS Ruch Ra-
dzionków ze srebrnym certyfikatem PZPN!

Radzionków, który uzyskał jedną z najwyższych ocen:
- 1 miejsce spośród srebrnych certyfikatów, 
- 2 miejsce spośród wszystkich startujących podmiotów.
Bardzo wysoko został również oceniony autorski program szko-

lenia UKS Ruch Radzionków, który został napisany przez trenerów 
klubu. Zapewnia on wysoki poziom szkolenia dla zawodników 
wszystkich kategorii wiekowych.

Program certyfikacji szkółek PZPN to potwierdzenie najwyż-
szych standardów, bezpieczeństwa oraz odpowiedniej jakości 
szkolenia. Program certyfikacji PZPN dla szkółek piłkarskich to 
przede wszystkim pewność, że zawodnicy trenują w  najlepszych 
warunkach. Przyszłość przed naszymi młodymi piłkarzami!

Narty, sanki, wyjazdy – wszystko 
w reżimie sanitarnym... kask, gogle, rę-
kawice.

Nie. Wyrocznia każe się gnieździć 
w  domach nazywając to feriami. Po 
tygodniach zdalnej nauki, przerwie 
świątecznej w  niesprzyjającej aurze, 
siedzeniu na dupie, braku ruchu, braku 
dbania o  swoją naturalną odporność 
– nagle klasy 1-3 „w  bańkach” chyba 
tych rządowych mają wrócić do szkoły. 
I super! Co z pozostałymi? Maturzyści, 
ósmoklasiści – no może im jeszcze ciut 
coś tam rozum podpowiada..

Ale pozostali?
Mój rozum tego nie ogarnia tak po prostu..mogę siedzieć cicho 

godząc się na to ale mogę się też wyrazić. Nastał taki moment że 
mówię stanowcze Nie!!!! Siedzenie w  domu. Nauka zdalna. Brak 
świeżego powietrza. Nakładanie masek wszędzie. 

Skutek. Ludzie szukają różnych sposobów. Wychodzą do znajo-
mych w ukryciu, Nauka zdalna – śmiechu warte w naszym kraju...

Brak ferii, zamknięte wyciągi – chyba wiadomo co się dzieje na 

Ferie zimowe... Dzieciaki właśnie zaczynałyby wypoczy-
wać w zimowej aurze, w podziale na trzy terminy. Po zdalnej 
nauce i przerwie świątecznej – w zamknięciu w domu byłby 
to najlepszy scenariusz dla nas wszystkich. Rozłożenie fe-
rii, pobytu na świeżym powietrzu, wypoczynku od czterech 
ścian i rozmaitych ekranów – rozłożone na 3 lub więcej ter-
minów- dla szaro myślącego człowieka- byłoby zbawieniem. 
Zarówno dzieci i rodzice skorzystaliby ze świeżego powie-
trza, ruchu, radości, odpoczynku 
od domu... ale również zyskałaby 
na tym gospodarka. 

list do redakcji

RADZIONKOWSKI UKS 
Z CERTYFIKATEM PZPN!
Polski Związek Piłki Nożnej zakończył rekrutację szkółek do drugiego cyklu Programu Cer-
tyfikacji. Odznaczenia obowiązujące w sezonach 2020/21 oraz 2021/22 zdobyło 36 podmio-
tów: 5 na poziomie złotym, 11 na srebrnym oraz 20 na brązowym.

górkach, stokach... sanki, sranki – wszystko co możliwe, żeby wyjść 
gdziekolwiek.

Wrócą klasy 1-3. Alleluja. Przetestowani nauczyciele pewnie na 
zawsze pozostaną zdrowi. 

My wszyscy przy zamkniętych wszystkich obiektach sporto-
wych, z zakazem wyjazdu w góry i gdziekolwiek z całą pewnością 
pozostaniemy zdrowi.

Podstawowe pytanie. Nie chodzę: do szkoły (jeszcze), galerii, 
kina, siłowni, na zajęcia taneczne, na narty, na łyżwy, na basen... 
No po prostu nigdzie nie chodzę, bo chcę być zdrowa! Jedynie wyj-
dę na zakupy. No i do kościoła. Pójdę tam, gdzie po prostu nie ma 
zakazu. 

Ludzie – błagam – realne spojrze-
nie.... gdzie się jest łatwiej zarazić? Na 
stoku narciarskim? Na siłowni? Na ba-
senie? Na korcie? – tam gdzie wszyscy 
są przeczuleni na punkcie reżimu sani-
tarnego.... czy też gdzie indziej...?

Jestem zdruzgotana tym wszystkim, 
proszę Was – no comment – przemy-
ślcie sobie to wszystko... co możemy 
zrobić? Niech każdy sobie przemyśli 
i odpowie. I działa. Cuda się zdarzają.

Trzymajcie się ciepło!
xxx

W  tej całej dyskusji jakoś tak zapo-
mniano o  nauczycielach wychowania 
przedszkolnego i  w  ogóle o  pracowni-
kach przedszkoli i  żłobków. Tak jakby 

przedszkoli i żłobków w ogóle nie było, a przecież są cały czas otwarte 
w przeciwieństwie do górskich schronisk, wyciągów, pensjonatów, ho-
teli i szkół. Dzieci do przedszkoli nie przekazuje się na zdezynfekowa-
nych ruchomych taśmach jak zakupy w hipermarkecie. Zaopatrzenie 
przedszkoli nie odbywa się z helikoptera. Dzieci nie da się ustawić jak 
pionków na planszy w bezpiecznym dystansie. Zapomniano o  tych 
nauczycielach szkolnych i przedszkolnych, w kontekście szczepień an-
tykovidowych, którzy do pracy już ruszyli. red
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Nowe stawki opłat za odbiór odpadów komunalnych nie zado-
walają, ale też nie szokują, w porównaniu do sąsiadów i  jeśli jest 
to jakakolwiek pociecha. – wszyscy spodziewaliśmy się podwyżek.

Nowe stawki od 1 stycznia 2021 r.:
· 25 zł od jednego mieszkańca zamieszkującego nierucho-

mość,
· 20 zł dla członka rodziny wielodzietnej,
· 24,50 zł/osoby w przypadku kompostowania bioodpadów,
· 50 zł od jednego mieszkańca, w przypadku nie wypełnienia 

obowiązku selektywnej zbiórki odpadów.
U najbliższych sąsiadów:
Świerklaniec 36zł/osoby
Będzin 36 zł/osoby
Piekary Śląskie 30 zł/osoby
Bytom 24,50 zł/osoby
Tworóg – 25 zł/osoby
Miasteczko Śląskie – 25 zł/osoby
Tarnowskie Góry – 21 zł/osoby (stawka może ulec zmianie, 

gdyż planowany termin przetargu to I połowa roku 2021 r.)
W 2021 roku. w naszych posesjach pozostaną pojemniki firmy 

Remondis z Tarnowskich Gór, która w wyniku przetargu pozostaje 
naszym operatorem odbierającym odpady. To jest temat na osobne 
opowiadanie, tym bardziej, iż cena odbioru śmieci zależy jednak od 
miasta, miasto może mieć wpływ na stawki, mimo przetargu. Ow-
szem, istniałaby groźba, że gdyby nie przyjąć warunków cenowych 
Remondisu, to w styczniu nie miałby kto naszych śmieci odbierać, 
to w teorii. Fakt, do przetargów, dwóch, stanęła tylko jedna firma, 
to więc dyktat. Ale nie znamy szczegółów negocjacji – kalkulacji 
obydwu stron. My tylko zwracamy uwagę na fakt, iż różnica między 
zgłoszonymi odbiorcami usług Remondisu – czyli mieszkańców 
naszego miasta wobec statystyk miejskich różni się o około 3000 
ludzi. To zadziwiające, gdzie podziały się owe 3000 ludzi? Na emi-
gracji? Przy liczbie ponad 15 tysięcy radzionkowian, co wynika ze 
statystyk USC Remondis policzyłby nam za śmieci mniej! W mie-
ście po prostu nie dokonano weryfikacji liczby zgłoszeń mieszkań-
ców, jako „producentów śmieci”.Najprościej: stawki opłat za odbiór 
nieczystości zawierają koszty obioru i zagospodarowania odpadów 
komunalnych oraz koszty administracyjne Remondisu podzielo-
ne przez ilość mieszkańców naszej Gminy… Tak więc cena którą 
podyktował nam Remondis pochodziła od deklaracji gminy wedle 
ilości mieszkańców zgłoszonych. Pytamy raz jeszcze – gdzie się po-
działo ok. 3000 mieszkańców Radzionkowa!?.Do wyliczeń przyjęto 
ok.13000 mieszkańców, wg, statystyk Radzionków liczy pow.16000 
mieszkańców. Dlaczego nic nie zrobiono w sprawie wypracowania 
racjonalnych kosztów selektywnej zbiórki odpadów. np można było 
to zlecić zadanie PGK sp. z o.o i mieć kontrolę nad kosztami a nie 
być pod dyktatem firm śmieciowych!

Nie mamy też pewności, czy w  kwartale tego roku Remondis 
nie wystąpi z roszczeniami o nowe, wyższe stawki. Tego nie wiemy. 
Owszem śmieciowy błąd leży w prawie opisanym przez nas powy-
żej, ale tak do końca nie ubezwłasnowolnia on gmin i radnych, są 
gminy, które oparły swe stawki np. o ilość zużytej wody w gospo-
darstwie domowym, są też spółki gminne jak nasza – PGK, które 
same śmieci wywożą, niektóre nawet na tym zarabiają, czyli zara-
bia miasto. Warto może nad tym się zastanowić. 

Gminny Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych 
przy ul. Szybowej nadal będzie obsługiwany przez Przedsiębior-
stwo Gospodarki Komunalnej Sp. z o. o. – tam można dostarczyć 
odpady powstałe w gospodarstwie domowym. Aby mieć pewność, 
że odpady oddawane w GPSZOK pochodzą z terenu naszego mia-
sta i od osób objętych systemem gospodarki odpadami wprowa-
dzono nowe rozwiązania w zakresie weryfikacji źródła pochodze-
nia odpadów oraz limity przyjęcia odpadów typu: gruz, gabaryty 
i opony. Na ponad limitowe ilości gruzu i gabarytów będzie można 
skorzystać z usługi dodatkowej (szczegóły reguluje uchwała). Nie 
będzie już możliwości oddania odpadów zielonych do GPSZOK, 
tak jak dotychczas, gdyż wszystkie odpady zielone będą odbierane 
bezpośrednio sprzed posesji.

Ulga dla rodziny wielodzietnych została utrzymana na dotych-
czasowym poziomie tj. 5 zł/osoby. Natomiast w przypadku skorzy-
stania z ulgi w zakresie bioodpadów (dotyczy tylko domków jed-
norodzinnych), które mieszkaniec zadeklaruje zagospodarować we 
własnym zakresie poprzez wyposażenie nieruchomości w kompo-
stownik i poddanie ich procesowi kompostowania, to 0,50 zł/osoby. 
W takiej sytuacji mieszkaniec nie będzie miał możliwości przekaza-
nia bioodpadów w brązowych workach firmie odbierającej.

Najkrócej, trzeba coś robić, bo ceny odbioru śmieci mogą wzro-
snąć do kuriozalnych wartości, może nadchodzi jednak czas eko-
logicznych spalarni..? AB

Harmonogram odbioru odpadów na I półrocze 2021 r.

Rojca-poniedziałek: Poprzeczna, Miedziowa, Artura, Nałkowskiej, 
Nieznanego Żołnierza, Szczęśliwa, Szybowa, Wawelska, Wandy, Pawla-
ka, Gierymskiego, Gwarków.

Rojca-wtorek: Lipoka, Saperów, Komandosów, Skotnicka, Łąkowa, 
Lawendowa, Wopistów, Grenadierów, Zwiadowców, Artylerzystów, Pie-
churów, Kirasjerów, Fizylierów, Stefana Okrzei, Bezpieczna.

Rojca-środa: Kużaja, Sikorskiego, Objazdowa, Południowa, Strzel-
ców Bytomskich, Jaracza, Średnia, Kadetów, Lotników, Huzarów.

Centrum-czwartek: Szymały, Pod Lipami, Unii Europerskiej, 
Schwallenberga, Stypy, Windera, Mazura, Ogiermana, Krasickiego, Gaj-
dasa, Sienkiewicza, Długa.

Centrum-piątek: Grzybowa, Kilińskiego, Męczenników Oświęcimia, 
Stolarska, Studzienna, Śródmiejska, św. Wojciecha (parzyste od nr 2 do 
nr 46, nieparzyste od nr 1 do nr 29), Jana Pawła II.

Górka-poniedziałek: M.Dąbrowskiej, Wiktorii, Larysza, Zwycię-
stwa, Górna, Zejera, Kopernika, Plebiscytowa, Cmentarna, Jaśminowa, 
Grunwaldzka, Wielkopolska.

Górka-wtorek: Orzechowska, Księżogórska, Holewiny, Magnoliowa, 
Gałczyńskiego, Lompy, Barbórki, Adamieckiego, Miła, Przyjaźni, Wio-
senna, Wspólna, Ogrodowa.

Danielec-środa: I Powstania, Pisalskiego, Piastowska, 27 Stycznia, 
Szylera, Pankiewicza, Wandy Jordanówny, Danielecka, Broncla, Krzy-
wa, Czwartaków,, Podchorążych, Sadowa, Knosały.

Stary koniec-czwartek: Norwida, Kruczkowskiego, Emilii Plater, 
Wrodarczyka, Franiela, Chełmska, Nakielska, Staszica, Piaskowa, Wa-
pienna, Piwna, Reymonta,Słowackiego, Pietrygów, Brzechwy, Rowowa, 
A. Krzywoń.

Stary koniec-piątek: św. Wojciecha (parzyste od nr 48 do końca, nie-
parzyste od nr 31 do końca), Klasztorna, Sobieskiego, Chodkiewicza, 
Srebrna, Kowalska, Szeroka, Skryta, Pożarna I, Pożarna II, Kraka I, Kra-
ka II, Ciasna, Stoińskiego, Obrońców Pokoju.

Harmonogram wywozu odpadów z zabudowy wielorodzinnej do 7 lokali:
Gwarków 32, 34, 36, 40,42, 50, 53, 56, N. Żołnierza 1, Poprzeczna 12
Kużaja 4, 14, 49, Lawendowa 1, 2, 3, 4, Skotnicka 2, M. Dąbrowskiej 

20, Zejera 4 i 14
M. Oświęcimia 8, 23, 26, 34, 56 A i B, 62, Śródmiejska 7, św. Wojcie-

cha 4, 9, 12, 14, 21, 25, 25 A, Norwida 17 i 35, Św. Wojciecha 45, 59, 66, 
74, 86, 88, 91, 104, 110, 114, 114 A, Kowalska 10,.Szymały 2, 3, 8, Pod 
Lipami 1

Może nadchodzi czas spalarni?
ŚMIECI – RAZ JESZCZE
10 grudnia br. radni rady miasta Radzion-
ków podjęli 9 uchwał regulujących gospodar-
kę odpadami komunalnymi w naszej gminie. 
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Dzisiejsze porozumienie, jakie podpisaliśmy z  gminą Radzionków 
z pewnością zadowoli mieszkańców ulicy Kadłubka oraz potencjalnych 
inwestorów. Jego celem jest nie tylko budowa drogi łączącej ul. Kadłubka 
z ul. Długą, co wpłynie na komfort mieszkających tam osób, ale również 
przygotowanie znajdujących się tam terenów pod inwestycje mieszka-
niowe – powiedział 14 grudnia prezydent Bytomia Mariusz Wołosz.

Porozumienia międzygminne to nie tylko szansa na poprawę ist-
niejącej infrastruktury, ale również stworzenie atrakcyjnych terenów 
inwestycyjnych. Gminy niejednokrotnie łączą siły, aby pozyskać środki 
zewnętrzne na realizację ważnych przedsięwzięć, których celem jest 
poprawa życia mieszkańców, a  także przyciągnięcie inwestorów. 14 
grudnia porozumienie gmin Bytom i Radzionków, które zakłada sko-
munikowanie terenu ul. Kadłubka z ul. Długą, a także przygotowanie 
znajdujących się tam terenów inwestycyjnych pod budownictwo miesz-
kaniowe. Podpisane 14 grudnia porozumienie przewiduje przygotowa-
nie dokumentacji projektowej i kosztorysu, który uwzględnia nie tylko 
budowę drogi będącej przedłużeniem istniejącej ulicy Kadłubka i  łą-
czącej się z ul. Długą wraz z obiektami inżynierii drogowej, chodnika, 
ścieżki rowerowej, oświetlenia, ale także budowę sieci wodociągowej, 
kanalizacji sanitarnej, deszczowej oraz kanału technologicznego.

Droga, która powstanie będzie przebiegać w granicach miasta, a jej 
realizacja jest szansą na rozwój znajdujących się tam terenów, tym bar-
dziej, że są one głównie przeznaczone pod budownictwo mieszkanio-
we – mówił Bernard Skibiński, zastępca burmistrza Radzionkowa.

Koszt sporządzenia dokumentacji projektowej oraz kosztorysu 
oszacowano na 400 tys. zł, a  całe przedsięwzięcie sfinansują strony 
porozumienia: gminy Bytom i Radzionków oraz Bytomskie Przedsię-
biorstwo Komunalne Sp. z o.o., a także Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Komunalnej Sp. z o.o. w Radzionkowie. (…)

Warto podkreślić, że realizacja tych prac w  przyszłości umożliwi 
potencjalnym inwestorom zainteresowanym budownictwem mieszka-
niowym nie tylko na bezpośredni dostęp do niezbędnej infrastruktu-

ry, ale również dojazd do ulicy Długiej, która łączy Bytom z Radzion-
kowem. Z pewnością będzie to bardzo atrakcyjne miejsce do zamiesz-
kania, tym bardziej, że w  pobliżu jest Suchogórski Labirynt Skalny, 
a także Park Grota, a ulica Długa skomunikowana jest z DK 11 łączącą 
Bytom i  Radzionków z  Katowicami i  Tarnowskimi Górami, a  także 
ośrodkami handlowymi znajdującymi się przy ul. Strzelców Bytom-
skich w Bytomiu-Stroszku oraz ul. Unii Europejskiej w Radzionkowie.

xxx
No to ładny przykład sąsiedzkiej współpracy. Zastanawia nas tylko 

rozmiar nadany temu wydarzeniu, ani pieniądze wielkie, ani wybit-
nie spektakularny to akt. Notabene, bardziej rozsądne wydawałoby się 
przedłużenie ulicy Kadłubka do radzionkowskiej obwodnicy a nie uli-
cy Długiej, ale co tam… Brakuje politykom wielkich spektakli, winny 
covid; poseł Barbara Dziuk korzysta jednak z  okazji, by „w  imieniu 
premiera” wręczać gminom umowne czeki określające kwoty z Rzą-
dowego Funduszu Inwestycji Lokalnych; współczujemy samorządow-
com, którzy zmuszeni są do wspólnych fotek, to trochę wygląda gro-
teskowo… red. 

Przeczytane u innych – www.bytom.pl

Wspólne działanie Bytomia i Radzionkowa
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SZCZEPIMY SIĘ!
Ruszył system rejestracji osób chętnych do zaszczepienia się przeciwko wirusowi SARS-CoV-2. Zarejestrować może się pa-

cjent osobiście poprzez rządowy portal e-Pacjent lub pod numerem infolinii 989. 
Można także zrobić to bezpośrednio w punkcie szczepień. Po dokonaniu rezerwacji wizyty chcący się zaszczepić otrzyma SMS 

z informacją o wybranym miejscu i terminie szczepienia. Na przyjęcie drugiej dawki umówią się podczas pierwszej wizyty w punkcie 
szczepień.

W pierwszej kolejności rejestrować mogą się osoby, które ukończyły 80 lat, zaś po 22 stycznia osoby, które ukończyły 70 rok życia, 
potem nastąpią szczepienia poszczególnych grup wiekowych 60+ i chorobami przewlekłymi oraz zawodowych – 20 stycznia rząd do-
konał pewnych zmian w tej gradacji. Na razie punkty szczepień nie przyjmują więcej jak 30 zgłoszeń tygodniowo, bo szczepionek jest 
za mało. Sytuacja jest dynamiczna, nie wiadomo jak będzie jutro… 

Na terenie Radzionkowa trzy placówki medyczne będą przeprowadzać szczepienia przeciwko wirusowi SARS-CoV-2. Są to:
Przychodnia Lekarska RAD-MED. Sp. z o.o., ul. Gajdasa 1.
Rejestracja w godz.: 8:00 – 12:00 pod nr tel.: 571-235-412.
Zdrowi – Med Centrum Medyczne sp. z. o.o., ul. Jana Kużaja 13
Rejestracja w godz.: 8:00 – 15:00 pod nr tel.: 501-079-247, (32) 282-86-84.
Centrum Medyczne Kardio.CLINIC & TE-VITA, ul. Szymały 1A
Rejestracja w godz.: 8:00 – 15:00 pod nr tel.: 790-404-455.

Więcej informacji na temat szczepień znajdziecie Państwo na stronie: https://www.gov.pl/web/szczepimysie Osoby, które zostaną 
zakwalifikowane na szczepienie i będą mieć wyznaczony termin, prosi się o wypełnienie kwestionariusza szczepienia, który dostępny 
jest m.in. na stronie internetowej miasta; http://radzionkow.pl/.../kwestionariusz_szczepienia_z... Osobom posiadającym orzeczenie 
o niepełnosprawności w stopniu znacznym o kodzie R lub N lub odpowiednio I grupę z w/w schorzeniami oraz osobom mającym 
obiektywne i niemożliwe do przezwyciężenia we własnym zakresie trudności w samodzielnym dotarciu z miejsca zamieszkania do naj-
bliższego punktu szczepień, zostanie zorganizowany transport od miejsca zamieszkania do najbliższego punktu szczepień oraz powrót 
do domu. Aby zgłosić potrzebę transportu, należy być już zarejestrowanym w Narodowym Programie Szczepień i mieć wyznaczone 
miejsce, datę oraz godzinę szczepienia.

Uruchomiono również miejską infolinię na temat szczepień pod nr tel. 32 388 71 56, czynną od poniedziałku do piątku w go-
dzinach od 8:00 do 20:00.
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"MAG" s.j.
 

Przerób złomu, handel wyrobami hutniczymi, roboty ślusarskie, 
tokarskie i spawalnicze, wykonywanie zbrojeń, 

demontaż konstrukcji przemysłowych, złomowanie 
samochodów, roboty budowlane, usługi dla ludności. 

Zakład przetwarzania sprzętu elektrycznego i elektronicznego.

41-922 Radzionków, ul. Nieznanego Żołnierza 26a, 
tel. 32 289-04-53, fax 32 389-83-69   

Sklepy Wielobranżowe 
Marian Żurek

- ul.Kużaja,  - osiedle Knosały
Alina Gawleńska – kiosk  

ul. Szymały 1b
PPHU ELMAR – Marian 

Dziembała, ul. M. Dąbrowskiej 17
Artykuły Spożywcze – Grzegorz 

Czempiel, ul. Knosały 1
Sklep Spożywczy – Gabriel 

Gałęziok, ul.Św. Wojciecha 65
Sklep Wielobranżowy – Ilona 

Hetmańczyk, ul. św. Wojciecha 76
Stacja Benzynowa – 

CARGO-TANK, ul.Kużaja 51

Piekarnia Wylenzek – 
ul. Nieznanego Żołnierza

Korty tenisowe – ul.Hajdasa
Apteka u Laury, 

ul. św. Wojciecha
Sklep Dor-Ka ul.Sikorskiego

Firma Mazur – ul. Kużaja
Cukiernia – Piekarnia 

„Perełka”, ul. św. Wojciecha
Sklep spożywczy – Skołudek, 

ul. Męcz. Oświęcimia 4 
Studio Kwiatów „Oleander”, 

Sylwia Wicher, 
ul. św. Wojciecha 30 

TU OTRZYMASZ 
„GŁOS RADZIONKOWSKI”

BTW
BIURO RACHUNKOWE
- rozliczenia roczne
- rozliczenia roczne dochodów zagranicznych dla polskich urzędów 
- prowadzenie:

• książki przychodów i rozchodów
• ewidencja ryczałtu
• deklaracje VAT
• deklaracje ZUS

oraz wszystkie deklaracje dla urzędu skarbowego

Biuro z wieloletnią tradycją
Radzionków

ul.Studzienna 1   I piętro
godz. 900 – 1500

668 528 840  biurobtw@wp.pl
Nie dym...

„To, co jest bardzo ważne dla naszego miasta to lokalne wspieranie 
się firm” – powiedziała kiedyś Dominika Patoń. I słusznie – świetne 

jedzenie na wynos – 600-241-442, rekomendujemy!
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Ma być znośniej… 
W dniu dzisiejszym na oczyszczalni ścieków „Centralna” przy ul. Si-

korskiego, oddano do użytku nowy biofiltr wraz z systemem wentylacji 
hali krat. Ma być znośnie. Nasza wiara jest mocna, prosimy mieszkań-
ców okolic o sygnały do redakcji. Powyżej korespondencja radnej Anety 
Niedźwieckiej z bytomskimi instytucjami, owocna, jak widać… Red.

Wszyscy właściciele domów i  mieszkań będą musieli złożyć deklarację 
o sposobie ogrzewania pomieszczeń i podgrzewania wody pod groźną grzyw-
ny do 5 tys. zł. Będziemy mieć na to 12 miesięcy od uruchomienia rządowego 
systemu, którego projektowanie już trwa. CEEB – Centralna Ewidencja Emi-
syjności Budynków – ma ruszyć wiosną.

Rząd zamierza pozbierać dane na temat źródeł niskiej emisji, która jest 
główną przyczyną smogu w Polsce. Pomoże w tym Centralna Ewidencja Emi-
syjności Budynków, która dopiero się tworzy, ale niektóre części CEEB mają 
działać już wiosną tego roku. Wtedy też trzeba będzie złożyć obowiązkowe 
deklaracje dotyczącej źródeł energii w budynkach: domach jednorodzinnych 
i  wielorodzinnych, lokalach usługowych, budynkach publicznych, biurach, 
magazynach, hotelach, budynkach gospodarczych, kościołach, szpitalach itp.

Do CEEB trzeba będzie zgłosić źródła spalania paliw o nominalnej mocy 
cieplnej do 1 MW, które teraz nie wymagają pozwolenia ani zgłoszenia. Baza 
ma zawierać informacje o wykorzystywanych na potrzeby budynku lub lokalu 
źródłach ciepła, w tym zasilania z sieci ciepłowniczej.

Deklaracje będzie można składać elektronicznie i pisemnie do wójta, bur-
mistrza czy prezydenta miasta. Termin nie jest znany, ponieważ nie wiadomo 
dokładnie, kiedy system informatyczny CEEB będzie gotowy. Ma to obwie-
ścić dopiero w  komunikacie minister ds. budownictwa. Dorota Cabańska, 
p.o. Głównego Inspektora Nadzoru Budowlanego, oceniła w  wywiadzie dla 
PAP, że oprogramowanie umożliwiające zbieranie danych od właścicieli i za-
rządców nieruchomości zacznie powstawać w pierwszym kwartale 2021 roku. 
O ile nie będzie opóźnień.

W przypadku budynków już istniejących czas na złożenie deklaracji to 12 
miesięcy od ogłoszenia komunikatu ministra ds. budownictwa. Właściciele 
i zarządcy nowych budynków na złożenie deklaracji będą mieli 14 dni od dnia 
pierwszego uruchomienia źródła ciepła.

Deklaracja będzie zawierać dane właścicieli lub zarządców budynków lub 
lokali: imię i  nazwisko albo nazwę właściciela lub zarządcy oraz adres jego 

miejsca zamieszkania lub siedziby. W  deklaracji trzeba będzie podać adres 
nieruchomości, liczbę i  rodzaje używanych źródeł ciepła i  spalania paliw, 
przeznaczenie tych źródeł i wykorzystywane w nich paliwa. Składający dekla-
racje mają podawać też numer telefonu oraz adres poczty elektronicznej, jeśli 
takie posiadają.

W przypadku zmiany źródła ciepła właściciel lub zarządca budynku lub 
lokalu ma 14 dni na złożenie nowej deklaracji.

Za brak złożenia deklaracji będzie grozić grzywna, wymierzana na zasa-
dach ogólnych Kodeksu wykroczeń, a więc od 20 zł do 5000 zł. Jeżeli jednak 
zreflektujemy się, że nie złożyliśmy deklaracji, zanim samorząd „poweźmie 
o tym informację”, kary możemy uniknąć, przesyłając wymagane informacje 
do urzędu w ramach czynnego żalu.

Wzór deklaracji nie jest jeszcze znany, ma go określić dopiero minister ds. 
budownictwa.

CEEB ma być bazą, gdzie trafią dane nie tylko o źródłach spalania i ogrze-
wania. Trafią tam wszelkie informacje o  kontrolach kominiarskich, kontro-
lach inspekcji ochrony środowiska, kontrolach gospodarki odpadami. Będą 
też zbierane informacje o udzielonych dotacjach na OZE, wymianę pieców, 
termomodernizację oraz o  dodatkach: energetycznym, mieszkaniowym, za-
siłku celowym. Baza ma objąć ok. 5 mln budynków.

W  listopadzie 2020 r. Główny Urząd Nadzoru Budowlanego podpisał 
umowę o dofinansowanie projektu budowy CEEB. Baza „będzie funkcjono-
wać m.in. z wykorzystaniem aplikacji mobilnej oraz świadczonymi e-usługa-
mi dla tych obywateli, którzy będą chcieli zadbać o ekologię i bezpieczeństwo 
swoich domów, czy mieszkań i w wygodny sposób, poprzez aplikację, zamó-
wią przeglądy kominiarskie i inwentaryzację budynku. Właściciele budynków 
będą mogli także szybko sprawdzić możliwości dofinansowania termomoder-
nizacji swojej nieruchomości w tym systemie.” Opr. MK

BĘDZIMY MUSIELI SIĘ UJAWNIĆ, DOKŁADNIE 
– ŹRÓDŁA CIEPŁA Z JAKICH KORZYSTAMY
Temperatura spadła dorzuciliśmy do pieca. Problem smogu wraca jak bumerang, a wymiana kopciuchów idzie mozolnie. Polacy 
od węgla odchodzą, ale powoli. Większość „czarnego złota” w europejskich piecach znajduje się w naszych gospodarstwach.
Wraz z nowym rokiem, od 1 stycznia 2021 weszły w życie nowe przepisy dotyczące walki ze smogiem. Według nich, wszyscy wła-
ściciele domów jednorodzinnych będą mieć obowiązek zgłaszania, czym ogrzewają budynek. Oznacza to więcej obowiązków dla 
posiadaczy domów, którzy będą zmuszeni do ewidencjonowania, czym palą w domowych piecach. Co dokładnie zmieniają nowe 
przepisy i czy można skorzystać jeszcze z programu rządowego, który umożliwi wymianę obecnego kotła na ekologiczny?
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Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 
Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2021-2025 jest kon-
tynuacją działań podjętych w ramach realizacji programu na lata 
2017-2020. Głównym celem programu jest przeciwdziałanie prze-
mocy w rodzinie oraz zwiększenie dostępności i skuteczności dzia-
łań na rzecz osób uwikłanych w przemoc. To skrót raportu przed-
stawionego radnym, warty refleksji…

Ten cel realizowany będzie poprzez działania Zespołu Inter-
dyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie przy 
współpracy innych gminnych służb i państwowych. 

Skala problemu przemocy w rodzinie na terenie Radzionkowa 
– w badaniu ankietowym, przeprowadzonym wśród społeczności 
lokalnej na przełomie czerwca i lipca 2020 roku, w celu identyfika-
cji problemów społecznych, występujących w Radzionkowie oraz 
próby określenia stopnia ich natężenia, zapytano mieszkańców 
również o zjawisko przemocy w rodzinie. 

Formularz ankiety został rozpowszechniony wśród osób mają-
cych wpływ na kształt lokalnej polityki społecznej (m.in. radnych, 
pracowników Urzędu Miasta, członków komisji rozwiązywania 
problemów alkoholowych, przedstawicieli placówek oświatowo-
-wychowawczych, kulturalnych, pomocy społecznej, służby zdro-
wia, Policji, organizacji pozarządowych, kościoła), jak również 
mieszkańców Radzionkowa i osób z nim związanych, np. poprzez 
miejsce pracy. Ankieta została podzielona na 10 obszarów tema-
tycznych. Jeden z obszarów poświęcony został polityce społecznej 
/ profilaktyce. Tam znalazły się pytania, pozwalające mieszkańcom 
na wyrażenie swoich opinii na temat zjawiska przemocy w ich śro-
dowisku oraz jego wpływu na życie rodzinne. W  badaniu ankie-
towym wzięło udział 181 respondentów. Spośród wszystkich osób 
uczestniczących w badaniu – 86 respondentów, tj. 47,5% ogółu ba-
danych wskazało, że na terenie Radzionkowa zjawisko przemocy 
dotyczy niewielkiej grupy osób. Według 6,6% (12 osób) badanych 
problem ten dotyczy dużej grupy osób. Innego zdania było 40 osób 
(22,1% badanych), w ocenie których zjawisko przemocy w społecz-
ności lokalnej nie występuje. 43 osoby (23,8%) nie miały na ten te-
mat zdania. Poniżej przedstawiono w formie graficznej opinie spo-
łeczności lokalnej na temat zjawiska przemocy na terenie miasta.

Zapytano więc respondentów o  przyczyny bezradności rodzi-
ców w  sprawach opiekuńczo-wychowawczych oraz prowadzenia 
gospodarstwa domowego. Badani mogli w  odpowiedzi wyrazić 
własne opinie, sugestie, jak również mieli możliwość wielokrotne-
go wyboru z zaproponowanej kafeterii. Badani najczęściej wska-
zywali na niskie umiejętności rodzicielskie / wychowawcze – 
104 osoby (57,5%), w dalszej kolejności uzależnienia – 82 osoby 
(45,3%) i  bezrobocie – 71 osób (39,2%). Czwartą w  kolejności, 
spośród najczęściej pojawiających się odpowiedzi była przemoc. 
Taką odpowiedź wskazało 26% ankietowanych, tj. 47 osób spośród 
wszystkich biorących udział w badaniu.

„Niebieskie Karty – W 2015 na terenie naszego miasta wszczęto 
32 procedury, w 2016 nastąpił niewielki spadek tej liczby i wyniósł 
27. Rok 2017 to ponowny wzrost wszczętych postępowań – 36 spo-
rządzonych formularzy, których liczba zmniejszyła się w 2018 roku 
do 30. W 2019 roku nastąpił bardzo gwałtowny wzrost – upraw-
nione podmioty wszczęły 50 postępowań.

Wykaz interwencji Policji oraz podejmowanych postępowań 
w związku z przemocą w rodzinie na terenie Gminy Radzionków 
w latach 2015-2019 Rok 2016 – 223, 2017 – 354, 2018 -342, 2019 – 
380; – to liczba interwencji domowych, do tego dochodzą sprawy 

karne, zatrzymania, izby wytrzeźwień.
Głównym podmiotem wszczynającym procedurę jest Policja, 

która interweniując jako pierwsza ma kontakt z osobami pokrzyw-
dzonymi i  ich oprawcami. W  2015 roku, na terenie miasta Ra-
dzionków Policja wszczęła procedurę w 22 przypadkach, w 2016 
roku – 24 przypadkach, a w latach 2017 – 2018 odpowiednio 25 
i 22 przypadki. W 2019 roku nastąpił znaczny wzrost – do 35 spo-
rządzonych przez Policję formularzy „Niebieska Karta – A”.

Skąd się to bierze? Do tych czynników, prócz stresu społecz-
nego, związanego np. z  trudną sytuacją mieszkaniową rodziny, 
kłopotami finansowymi lub bezrobociem występuje także alkoho-
lizm, lub też głównie ten czynnik.

W  ramach Punktu Konsultacyjno – Informacyjnego w  Ra-
dzionkowie, w 2019 roku udzielono ogółem 192 porad dla 52 osób. 
Poradnictwo dotyczyło środków psychoaktywnych, uzależnień 
i/lub picia szkodliwego, współuzależnień, chorób psychicznych 
z uzależnieniami. Prowadzono także poradnictwo poprzez działa-
nia edukacyjne służące wzmacnianiu alternatywnych wobec sto-
sowania przemocy metod i kompetencji w rodzinach zagrożonych 
przemocą w rodzinie. W omawianym okresie, tj. w latach 2015 – 
2019 zauważalny jest wzrost liczby udzielonych porad oraz liczby 
osób zainteresowanych i korzystających z porad specjalisty w za-
kresie przemocy oraz uzależnień. Opr. GB

xxx
Miejmy oczy otwarte, reagujmy, gdy widzimy, iż przemoc się 

dzieje, to wcale nie ingerencja w życie innej rodziny, to humanitar-
na powinność każdego z nas, gdy dzieje się krzywda słabszym… 
Wedle socjologów, psychologów społecznych i  policji już widać 
w związku z pandemią skaczącą statystykę. Pandemiczny stres na-
sili problemy w  rodzinach, nie ma wątpliwości. Ale niech to nie 
będzie wstydliwy temat… 

Przemoc w rodzinie, u nas problem marginalny, co nie oznacz, iż niewidoczny… Tekst tylko dla cierpliwych i empatycznych… 

MIEJMY OCZY OTWARTE…
Podczas grudniowej sesji rady miasta radni przyjęli coroczny materiał w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Radzionkowie na lata 2021-2025
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17 grudnia ogłoszono wyniki I Ogólnopolskiego Konkursu Po-
etyckiego im. Sługi Bożego o. Ludwika Wrodarczyka OMI. Wyda-
rzenie niemalże zbiegło się z rocznicą męczeńskiej śmierci oblata, 
która przypada 6 grudnia. Młodzi poeci zafascynowani postacią 
misjonarza oraz wyznawanymi przez niego wartościami duchowy-
mi okazali wielką wrażliwość artystyczną, przelewając swoje my-
śli na papier. W  konkursie wzięło udział czterdzieści jeden osób 
z całej Polski (woj. śląskie, woj. dolnośląskie, woj. świętokrzyskie, 
woj. małopolskie, woj. łódzkie, woj. kujawsko-pomorskie, woj. 
mazowieckie, woj. podkarpackie). Nadesłano w sumie pięćdziesiąt 
osiem wierszy. 

Członkowie jury mieszkają w trzech różnych krajach (w Turk-
menistanie, na Ukrainie oraz w Polsce), więc obrady przebiegały 
korespondencyjnie. Utwory nadesłane na konkurs oceniło jury 
w składzie:

o. Andrzej Madej OMI – honorowy członek jury pełniący 
funkcję przewodniczącego, polski duchowny katolicki, przełożo-
ny misji „sui iuris” w Turkmenistanie, filozof i  teolog, absolwent 
Papieskiego Uniwersytetu Gregorianum w  Rzymie, oblat-poeta, 
autor licznych tomików wierszy; 

o. dr Marek Adam Rostkowski OMI – honorowy członek 
jury, absolwent Papieskiego Wydziału Teologicznego w Poznaniu 
i Akademii Teologii Katolickiej w Warszawie. Ukończył doktorat 
z misjologii na Papieskim Uniwersytecie Gregoriańskim. Od 2000 
r. pełnił funkcję dyrektora Biblioteki Papieskiego Uniwersytetu 
Urbanianum i  Papieskiej Biblioteki Misyjnej w  Watykanie. Kon-
sultor w Kongregacji ds. Kanonizacyjnych. Był autorem i kurato-
rem wystawy w Gdańsku z okazji 1050-lecia chrztu Polski: „Lux 
in Oriente – Lux ex Oriente: Polska i Stolica Apostolska – 1050 lat 
historii”. Autor lub współautor książek oraz artykułów naukowych 
z zakresu misjologii, bibliotekoznawstwa i historii. Od 2017 r. pra-
cuje na Ukrainie. Pełni funkcję vice-postulatora procesu beatyfika-
cyjnego o. Ludwika Wrodarczyka OMI; mgr Dagmara Nawratek 
– pomysłodawczyni konkursu, mgr filologii polskiej, absolwentka 
Uniwersytetu Śląskiego, poetka, laureatka ogólnopolskich i woje-
wódzkich konkursów poetyckich; autorka wierszy publikowanych 
w  prasie, pismach literackich oraz tomikach pokonkursowych; 
dziennikarka mająca na swoim koncie publikacje i  wywiady bę-
dące owocem współpracy z popularnymi magazynami o tematyce 
biznesowej i lifestyle’owej.

Jury postanowiło przyznać nagrody i wyróżnienia w dwóch ka-
tegoriach: ogólnopolskiej oraz osób zamieszkujących teren archi-
diecezji katowickiej. W  kategorii ogólnopolskiej, w  grupie dzieci 
w wieku od 9. do 14. roku życia pierwsze miejsce na podium zajęły 
ex aequo Sara Dziarnowska z  Warszawy oraz Zofia Bałajewicz 
z  Oświęcimia. Drugą nagrodę otrzymała Zuzanna Kopczyńska 
z Łodzi, a trzecią Wiktoria Grodowska z Gliwic. W grupie mło-
dzieży w wieku od 15. do 19. roku życia jury postanowiło doce-
nić Karola Janigę z Radymna (woj. podkarpackie), który zdobył 
pierwsze miejsce. Drugie miejsce podzielili Julianna Kokorudz 
z Jeleniej Góry oraz Kornel Wroński z Krakowa. Trzecia nagroda 
przypadła Zofii Kotowskiej z Zielonki. W kategorii obejmującej 

osoby zamieszkujące teren archidiecezji katowickiej bezkonku-
rencyjni byli radzionkowianie, którzy zajęli wszystkie miejsca na 
podium w następującej kolejności: Estera Wojtas, Paweł Tyczka, 
Matylda Głogowska. Ponadto jury postanowiło przyznać Nagrodę 
Specjalną im. Marii Kielar-Czapli Mateuszowi Pawlakowi z Ra-
dzionkowa za wiersz pt. „Dobroć, świata sens”. 

Sekretarz i koordynator konkursu Maria Kielar-Czapla zmarła, 
nie doczekawszy finału konkursu. Była ona absolwentką Instytutu 
Wyższej Kultury Religijnej Katolickiego Uniwersytetu Lubelskie-
go w Katowicach i Wydziału Teologicznego Uniwersytetu Śląskie-
go, nauczycielką dyplomowaną religii katolickiej, autorką dwóch 
książek: „Ojciec Ludwik Wrodarczyk OMI. Portret duchowy” 
oraz „Radzionkowskie Rody”, autorką osiemnastu scenariuszy 
teatralnych na temat życia Sługi Bożego o. Ludwika Wrodarczy-
ka OMI, a także red. nacz. miesięcznika Parafii pw. św. Wojciecha 
w  Radzionkowie „Adalbertus”. Została uhonorowana licznymi 
nagrodami: trzema Nagrodami Dyrektora Gimnazjum im. Ojca 
Ludwika Wrodarczyka, Nagrodą Przewodniczącego Rady Miasta 
Radzionkowa za propagowanie wzorców etycznych wśród mło-
dzieży gimnazjalnej oraz za duże zaangażowanie w popularyzację 
historii i tradycji miasta Radzionkowa (2006r.), Nagrodą Honoro-
wą II stopnia „Crux Adalberti”.

Upominki dla laureatów konkursu przygotowali organiza-
torzy: Szkoła Podstawowa nr 1 im. Adama Mickiewicza w  Ra-
dzionkowie, Kierownik Referatu Promocji Miasta i Aktywności 
Społecznej Jarosław Wroński pełniący funkcję pełnomocnika 
Urzędu Miasta Radzionkowa ds. związanych z konkursem, a tak-
że Dagmara Nawratek prowadząca konkursowy blog (www.
ogolnopolskikonkurspoetycki.blogspot.com) oraz fanpage na 
Facebooku. Wydarzenie zyskało uznanie licznych sponsorów 
i  zostało dosłownie obsypane nagrodami. Wielkim wyróżnie-
niem dla organizatorów było wsparcie otrzymane od Strefy Edu-
kacyjnej IPN, która przekazała ciekawe gry stanowiące jedną 
z form działalności edukacyjnej i pozwalające przyswajać wiedzę 
historyczną przy okazji dobrej zabawy. Do grona sponsorów do-
łączyła redakcja dwumiesięcznika „Któż jak Bóg” i kwartalnika 
„The Angels”, a następnie Prowincja Misjonarzy Oblatów Maryi 
Niepokalanej będąca wydawcą czasopisma „Misyjne Drogi” oraz 
portalu www.misyjne.pl. Ideę konkursu doceniła nawet poseł na 
Sejm RP Barbara Dziuk, która postanowiła ufundować nagrody 
dla młodych poetów.

- Z wielką radością wspieram Ogólnopolski Konkurs Poetycki im. 
Sługi Bożego o. Ludwika Wrodarczyka OMI ze względów osobistych, 
ponieważ oblat był moim krewnym, a także dlatego, że postawa tego 
kapłana jest godna naśladowania, gdyż jest postawą człowieka ży-
jącego w duchu miłości bliźniego. Ojciec Wrodarczyk zostawił nam 
świadectwo dobroci ponad miarę, a zorganizowany konkurs poetyc-
ki daje nadzieję na to, że młodzież odnajdzie w postawie kapłana 
wzorzec dla siebie i  jednocześnie zostanie uwrażliwiona na piękno 
poezji. Wszak Cyprian Kamil Norwid napisał: „Z rzeczy świata tego 
zostaną tylko dwie, / Dwie tylko: poezja i dobroć.. i więcej nic...”- 
stwierdza Barbara Dziuk.

Jurorzy z trzech krajów ocenili konkursowe wiersze

Ogólnopolski Konkurs Poetycki im. Sługi Bożego 
o. Ludwika Wrodarczyka OMI wydał owoce! 
Do Radzionkowa napłynęły wiersze nadesłane przez dzieci i młodzież z całej Polski. 
Wydarzenie odbiło się szerokim echem w ogólnopolskich mediach i zyskało wsparcie 
licznych sponsorów. 
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Honorowy patronat nad konkursem objęli Burmistrz Miasta 
Radzionkowa dr Gabriel Tobor oraz Prowincjał Zgromadzenia 
Misjonarzy Oblatów Maryi Niepokalanej w Polsce o. prof. UAM 
dr hab. Paweł Zając OMI. Patronat duchowy objęła Delegatura 
Misjonarzy Oblatów Maryi Niepokalanej na Ukrainie i w Rosji 
na czele z Superiorem o. doktorem Pawłem Wyszkowskim OMI. 
Funkcję pełnomocnika Zgromadzenia Misjonarzy Oblatów Maryi 
Niepokalanej ds. związanych z  konkursem sprawował dyrektor 
Sekretariatu Powołań Misjonarzy Oblatów MN o. Jan Wlazły 
OMI. Konkurs cieszył się również wsparciem licznych patronów 
medialnych, do których należeli: miesięcznik „Głos Radzionkow-
ski”, portal oblaci.pl prowadzony przez Koordynatora Medialne-
go Polskiej Prowincji Misjonarzy Oblatów Maryi Niepokalanej o. 
Pawła Gomulaka OMI, „Adalbertus” – czasopismo Parafii pw. św. 
Wojciecha w Radzionkowie, „Kurier Radzionkowski”, Miesięcznik 
Nauczycieli i Wychowawców Katolickich „Wychowawca”, dwumie-
sięcznik „Któż jak Bóg” oraz kwartalnik „The Angels”, Radio Jasna 
Góra, Tygodnik Regionalny „Echo Katolickie”, Telewizja TVS, por-
tal kresy24.pl, a także dwa czasopisma wydawane we Lwowie: dwu-
tygodnik „Kurier Galicyjski” oraz miesięcznik „Polak Mały”. Po-
nadto o konkursie informowali m.in.: Witold Sułek (antykwariusz, 
poeta i animator kultury) w swojej audycji „Wszystko o literaturze” 
emitowanej na antenie Radia Opole, ks. prałat dr Marek Spyra 

prowadzący audycję „Ślady” na antenie Radia Katowice, Radio Em 
w serwisie informacyjnym, tygodnik „Życie Bytomskie”, tygodnik 
„Gość Niedzielny”, a  także popularne media na swoich portalach 
internetowych (m.in. TVP3 Rzeszów, Radio Piekary, Radio Doxa). 

- Poezja zajmuje w moim sercu miejsce poczesne, więc cieszę się 
z tego, że młodzi ludzie zechcieli posiąść arkana poetyckiego warszta-
tu i zachwycili się jej wysublimowanym pięknem. Składam serdeczne 
podziękowanie wszystkim sponsorom, patronom medialnym, a tak-
że redaktorom i  dziennikarzom portali internetowych, czasopism 
oraz audycji radiowych, którzy odpowiedzieli na moje wiadomości 
i zechcieli wesprzeć ten projekt. Wierzę w to, że nasze wspólne wysiłki 
przyczynią się do kształtowania szlachetnych postaw wśród młodego 
pokolenia Polaków. Wyrażam ogromną wdzięczność za dobroć pły-
nącą prosto z serca, o której pisał Henryk Sienkiewicz: „Dobroć serca 
jest tym, czym ciepło słońca: ona daje życie… Piękność bez dobroci 
jest jako kwiat bez woni albo jak świątynia bez bóstwa. Oczy mogą 
podziwiać taką świątynię, ale dusza nie znajdzie w  niej ukojenia. 
Bogactwo bez dobroci jest piastunką samolubstwa. Nawet miłość bez 
dobroci jest tylko ogniem, który pali i niszczy. Wiedzcie, że (...) do-
broć trwa; jest ona jak źródło, z którego im więcej wody wyczerpiesz, 
tym więcej ci jej napłynie. Więc dobroć — to jedyny skarb niewyczer-
pany” – podsumowuje Dagmara Nawratek, która zadbała o opra-
wę medialną wydarzenia.

150 lat Kopalni Radzionków
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11 stycznia tego roku minęły 3 lata od obowiązywania usta-
wy (Ustawa z 11 stycznia 2018 r. o zmianie niektórych ustaw w celu 
zwiększenia udziału obywateli w procesie wybierania, funkcjonowa-
nia i kontrolowania niektórych organów publicznych (DzU z 2018 r., 
poz. 130) o budżetach obywatelskich. 

Z  założenia ustawa miała na celu zwiększenie udziału oby-
wateli w procesie wybierania, funkcjonowania i kontrolowania 
niektórych organów publicznych. 

Miała także zwiększyć udział lokalnych społeczności w decy-
dowaniu o  losach swego najbliższego otoczenia, o kształcie tego 
otoczenia zgodnie z  wolą określonej grupy mieszkańców, tej jej 
aktywnej części. Budżet obywatelski to po prostu próba zwiększe-
nie udziału mieszkańców w  zarządzaniu wspólnotami samorzą-
dowymi.

„Budżet obywatelski miał stać się jednym z narzędzi budowania 
wspólnot samorządowych opartych na szerokim zaangażowaniu 
ich członków. Przekonanie, że mieszkańcy będą mogli decydować 
o przeznaczeniu części środków samorządowych na wybrane przez 
siebie cele, miało stanowić odpowiedź na pojawiający się gdzienie-
gdzie marazm i ograniczone uczestnictwo mieszkańców w życiu pu-
blicznym na szczeblu lokalnym i regionalnym.” – Adrian Misiejko 
– LEX.

Ustawa ta ujednoliciła zasady na jakich mają funkcjonować – 
opierać się budżety obywatelskie. Tak więc podstawy prawne ist-
nieją.

W tym jednak miejscu należy postawić kilka pytań:
- co zrobiły samorządy gmin i ich włodarze: wójtowie, burmi-

strzowie, prezydenci, by te idee spopularyzować wśród mieszkań-
ców gminy?

- jak włodarze miast zachęcali mieszkańców do przedstawiania 
swoich propozycji do budżetu obywatelskiego?

Należy też zadać pytanie – jak budżet obywatelski funkcjonował 
w naszej gminie – w Radzionkowie?

Ile razy władze miasta inicjowały realizację projektów- zadań 
w ramach budżetu obywatelskiego – ile tych projektów zrealizo-
wano?

Odpowiedź jest prosta? Ani razu, niczego nie zrealizowano 
w  ramach budżetu obywatelskiego, bo go w  naszym mieście nie 
ma i nie było! Nie było takiej woli burmistrza, jego większości rad-
nych w radzie miasta. Od lat wokół nas, już wszystkie samorządy 
budżety takie posiadały – my nie. Jeszcze brzmią nam w uszach 
słowa jednej z  radnych: „A po co nam taki budżet? Od tego my 
radni jesteśmy! Mamy mandat od ludzi, oni nas wybrali i  to my 
decydujemy.” 

Takie było u  nas zrozumienie istoty budżetu obywatelskiego 
zwanego także partycypacyjnym. Radzionkowski budżet na 2021 
rok także go nie przewiduje. Tymczasem tak łakomie sięgamy po 
środki z budżetu obywatelskiego powiatu tarnogórskiego, tę ideę 
cenią radni Inicjatywy, sam nasz urząd na rzecz powiatowego bu-
dżetu wydrukował nawet stosowne ulotki dla mieszkańców. Byle 
nie w mieście, w mieście jest tylko jedna władza, nie będzie się nią 
dzielić z mieszkańcami… 

xxx
RTSK od kliku lat było inicjatorem stworzenia budżetu obywa-

telskiego w naszej gminie, nawet parę lat przed wejściem w życie 
tej ustawy, wtedy, gdy rodziła się dopiero ta myśl. Dla nas to była 
jedna z kluczowych spraw, by mieszkańców Radzionkowa mocniej 
zaangażować w sprawy naszej samorządności nie tylko doraźnie, 
ale na przyszłość min. po to, aby wśród mieszkańców szukać w ten 
sposób ludzi, którzy mają pomysły na rozwój radzionkowskiego 
samorządu – miasta, szukać ludzi, którzy chcieliby działać w sa-
morządzie, których aktywność nie ograniczałaby się jedynie do 

oddania raz na 4 lata swego głosu w wyborach samorządowych. 

W  Radzionkowie zmarnowaliśmy ostatnie lata na rozwój idei 
samorządności wśród naszych mieszkańców. Zapał, jaki istniał 
wśród mieszkańców Radzionkowa w pierwszych latach po resty-
tucji gminy znikł, został po prostu – zmarnowany, a rządzący nie 
zrobili nic, by kształcić, promować i wdrażać w życie praktyczne 
metody uczestnictwa mieszkańców w  samorządności, czyli we 
współdecydowaniu o obliczu miasta…

Jest jeszcze czas, aby pobudzić mieszkańców do aktywności lo-
kalnej, „GR” robi to na bieżąco, apelujemy do rządzących i organi-
zacji pozarządowych o dostrzeżenie tego problemu i podjęcie prób 
kształtowania postaw pro samorządowych, wspólnotowych. 

Może kolejne lata dadzą jakieś plony, może będzie więcej chęt-
nych i  profesjonalnie przygotowanych mieszkańców do roli sa-
morządowca- radnego, będzie więcej kandydatów na burmistrza, 
kandydatów do rady powiatu czy sejmiku wojewódzkiego? Mam 
nadzieję, iż to nie tylko tak zwane pobożne życzenia…

Mamy naprawdę znaczące prawa jako mieszkańcy, korzystajmy 
z nich dla naszego wspólnego dobra.

xxx
Tymczasem urząd miasta pisze do radzionkowskich organizacji 

pozarządowych oferując im pomoc finansową, przynajmniej nie-
którym; o ewentualnych konsultacjach w sprawie budżetu partycy-
pacyjnego – jeśli już nie na 2021 to może na 2022 rok – ani słowa:

Szanowni Państwo,
Każdego roku, na początku stycznia, spotykaliśmy się w Centrum 

Kultury „Karolinka”, by omówić zasady współpracy w rozpoczyna-
jącym się roku kalendarzowym. Podczas spotkania dziękowaliśmy 
także za miniony rok i zrealizowane w nim wspólne przedsięwzięcia. 
Niestety, obecnie, ze względu na panujące obostrzenia sanitarne, je-
steśmy zmuszeni przekazać Państwu wszystkie te informacje drogą 
elektroniczną.

Na wstępie, bardzo serdecznie dziękujemy za współpracę w 2020 
roku. Był on wyjątkowy pod wieloma względami. Mimo pandemii, 
licznym stowarzyszeniom udało się zrealizować swoje cele, a  część 
organizacji ze względu na specyfikę swojej działalności wystąpiła 
z  wnioskiem o  możliwość zamiany planowanego wcześniej przed-
sięwzięcia na takie, które będzie uwzględniało obowiązujący reżim 
sanitarny. Jako Gmina zmuszeni byliśmy odwołać Dni Radzionkowa 
i wiele innych imprez. 

Jaki będzie 2021 rok, tego tak naprawdę nie wiemy. Sytuacja epi-
demiczna i zmienność obowiązujących przepisów prawa, powodują, 
że dokładne planowanie współpracy pomiędzy Urzędem a organiza-
cjami pozarządowymi wydaje się dziś niemożliwe. Mimo wszystko 
pragniemy Państwu przekazać najważniejsze, aktualne na dzień 
dzisiejszy informacje (…)

Paweł Bomba

Budżet obywatelski sukces czy porażka?



17Głos Radzionkowski

www.rtsk.pl

Dagmara Nawratek: Honoré de Balzac napisał: „Rzeźba jest 
jak sztuka dramatyczna, równocześnie najtrudniejsza i  najła-
twiejsza ze wszystkich sztuk”. Kiedy zrodziło się w Panu zainte-
resowanie rzeźbiarstwem? 

Kazimierz Slotosz: Myślę, że człowiek rodzi się z  pewnymi 
predyspozycjami. Odkrycie ich i pielęgnacja, a także poświęcenie 
się pasji to aspekty, które sprawiają, że pewne rzeczy stają się pro-
ste i  dają satysfakcję. Niewątpliwie wymaga to sporego samoza-
parcia. Zamiłowanie do drewna pojawiło się u mnie już w czasach 
dzieciństwa. Ciągła potrzeba tworzenia sprawia, że człowiek do-
skonali swój warsztat. Zwykła zabawa przerodziła się więc w pracę 
zawodową.

- Jest pan twórcą różnorodnych projektów: bajkowych posta-
ci – jednej z atrakcji znajdujących się na Księżej Górze w Ra-
dzionkowie, szopki bożonarodzeniowej stojącej przy radzion-
kowskim kościele, krzyża znajdującego się w  Lipianach oraz 
dwumetrowej rzeźby przedstawiającej postać św. Wojciecha. 
Wykonał pan również rekonstrukcję zabytkowej rzeźby Jezusa 
w Długopolu. Skąd czerpie Pan inspiracje do swoich projektów?

- Inspiracją może być wszystko. Czasem drewno swoim kształ-
tem, stworzonym przez naturę, przypomina jakąś postać. Wystar-
czy odrobina wyobraźni, aby odpowiednio ukształtować materiał. 
Większość z  wymienionych prac to realizacje konkretnych za-
mówień, a w takich sytuacjach należy trzymać się odpowiednich 
wzorców. Natomiast w przypadku postaci bajkowych miałem wol-
ny wybór, więc mogłem pofantazjować.

- Niedawno postanowił pan wesprzeć Ogólnopolski Konkurs 
Poetycki im. Sługi Bożego o. Ludwika Wrodarczyka OMI, który 
został zainicjowany z okazji stulecia obecności w Polsce Zgro-
madzenia Misjonarzy Oblatów Maryi Niepokalanej. Stworzył 
pan piękną pamiątkową statuetkę, która będzie prezentem dla 
Zgromadzenia od mieszkańców Radzionkowa. Proszę opowie-
dzieć o procesie tworzenia tej wyjątkowej rzeźby. 

- Statuetka została wykonana z drewna lipowego, a jej podstawa 
– z drewna sosnowego. Do podstawy tej rzeźby przymocowałem 
wygrawerowaną dedykację o  następującej treści: „Misjonarzom 
Oblatom Maryi Niepokalanej z okazji stulecia obecności Zgroma-
dzenia w Polsce – mieszkańcy Radzionkowa”. Pomysł stworzenia 

statuetki zrodził się bardzo szybko. Tematyka konkursu, osoba po-
chodzącego z Radzionkowa Sługi Bożego o. Ludwika Wrodarczy-
ka OMI, a  także przesłanie programu duszpasterskiego Kościoła 
w Polsce na rok 2020/2021 wspaniale się ze sobą komponują. War-
to przypomnieć, że wraz z pierwszą niedzielą adwentu rozpoczął 
się drugi etap trzyletniego programu duszpasterskiego zatytuło-
wanego: „Eucharystia daje życie”. Nowy rok liturgiczny rozpoczął 
się pod hasłem „Zgromadzeni na świętej wieczerzy”. Jego mottem 
biblijnym są słowa Jezusa: „Ojciec mój da wam prawdziwy chleb 
z nieba” (J. 6,32). 4 stycznia 2020r. przekazałem statuetkę Sekre-
tarzowi Miasta Radzionków Rudolfowi Sobczykowi, który już 
wkrótce podaruje ją Prowincjałowi Zgromadzenia Misjonarzy 
Oblatów Maryi Niepokalanej w  Polsce o. prof. UAM drowi hab. 
Pawłowi Zającowi OMI.

- Oprócz rzeźbiarstwa zajmuje się pan snycerstwem i renowa-
cją mebli, a w wolnych chwilach organizuje warsztaty dla dzieci. 
Jak wyglądają takie warsztaty i jak można się na nie zapisać?

- Pomysł zorganizowania warsztatów dla szkół zrodził się przy 
okazji tworzenia bajkowych postaci w  radzionkowskim MOSiR-
-ze. Podczas warsztatów dzieci mają okazję zobaczyć to, jak po-
wstaje rzeźba od podstaw. Poznają narzędzia do obróbki drewna, 
również te stare, którymi kiedyś posługiwali się snycerze. Pod ko-
niec warsztatów mają okazję sprawdzić swoje umiejętności. Mam 
nadzieję, że uda mi się zaszczepić tę pasję w młodym pokoleniu. 
Serdecznie zapraszam do udziału w moich warsztatach wszystkie 
dzieci, które chciałyby kreatywnie spędzić czas, ucząc się czegoś 
nowego. Prowadzę zajęcia dla grup zorganizowanych. Zazwyczaj 
są to uczniowie pierwszych trzech klas szkoły podstawowej. Zapra-
szam do mojej pracowni znajdującej się w Radzionkowie przy ul. 
Orzechowskiej 10a (tel. 500539215). 

- Czy mógłby pan uchylić rąbka tajemnicy i  zdradzić kilka 
szczegółów na temat planowanych w przyszłości projektów?

- Pomysłów i planów mam dużo. Pojawiło się kilka ciekawych 
tematów, które chciałbym zrealizować. Przede wszystkim mam 
w  planach powiększenie naszej stajenki o  kilka nowych postaci. 
Chodzi mi też po głowie wyrzeźbienie dwumetrowej postaci Ra-
dzima, brata św. Wojciecha. Z planami bywa różnie... Mam jednak 
nadzieję, że wkrótce dojdzie do realizacji tych prac. 

Rozmawiała Dagmara Nawratek / ogolnopolskikonkurspo-
etycki.blogspot.com

fot. UM Radzionków oraz archiwum prywatne Kazimierza Slo-
tosza

Kazimierz Slotosz: Czuję potrzebę tworzenia…

Inspiracją może być wszystko 
Wystarczy odrobina wyobraźni... Czasem realizuję konkretne zamówienia, innym razem mogę 
pofantazjować – rzeźbiarz Kazimierz Slotosz opowiada o swojej niezwykłej pasji.
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- przypomniały media słowa naszego legendarnego już za życia – 
sto lat! – zawodnika – Mariana Janoszki. Ecik, to Radzionków, Ecik, 
to Ruch Radzionków. Co to jest 60 lat? To dopiero początek dojrzałej 
drogi. A czemu nie na stadionie? Młodzi niech tam grają i pną się 
do góry, zobaczyć Pana na boisku to byłaby przyjemność. Życzymy 
zdrowia i pogody ducha, tego nigdy panu nie brakowało, ale też ni-
gdy nie za wiele.

I  to jest budujące, iż owi 
młodzi mogą się na kimś 
wzorować, o  czymś marzyć, 
do czegoś zmierzać. Pan im to 
daje, jak Lewandowski… red 

W wieku 77 lat zmarł trener 
Gothard Kokott. Prowadził Ruch 
Radzionków w najlepszych czasach 
klubu (od kwietnia do sierpnia 1999 
roku). Mimo, że z naszym klubem 
był krótko 
związany 
On o nas 
pamiętał. 
My też pa-
miętać bę-
dziemy…

Prezentujemy dane statystyczne, 
dotyczące mieszkańców miasta w 2020 roku:

Liczba mieszkańców – 15862
Liczba urodzeń – 143
Liczba zgonów – 218
Liczba zameldowań – 723
Liczba zawartych ślubów cywilnych w USC – 16
Najczęściej nadawane imiona dzieciom – Emilia, Julia, 
Liliana, Tymon i Igor

Tuż przed świętami do siedziby Ruchu 
Radzionków dotarła niezwykle sympa-
tyczna przesyłka od RTS Widzew Łódź.

Oprócz życzeń świątecznych, propor-
czyk na 110-lecie Widzewa i podziękowa-
nie za dziś już nostalgiczną rywalizację na 
boisku, choć kto wie?... Życzymy łodzia-
nom szybkiego powrotu do Ekstraklasy!

„TAKIE COŁO TO 
MIOŁ INO PELE I JO” 
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XXXVI Konkurs Szopek Śląskich 
Zapraszamy do zapoznania się z  ośmioma pracami, które 

zostały zgłoszone do XXXVI edycji Konkursu Szopek Śląskich. 
Ponieważ pandemia uniemożliwia nam zwiedzanie stacjonar-
ne, CK Karolinka postanowiła te wspaniałe betlyjki pokazać je 
online. A jest co oglądać! Poniżej prezentujemy niektóre z nich. 
Wedle założeń ogłoszenie wyników i wręczenie nagród ma się 
odbyć 29 stycznia 2021 roku. Organizatorami konkursu są: 
Centrum Kultury „Karolinka” w Radzionkowie, Muzeum Gór-
nośląskie w Bytomiu, Koło PTTK nr 111 im. J. Lompy w Ra-
dzionkowie, Oddział PTTK im. S. Lachowicza w Bytomiu.




